
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  12248
2. O Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύουν: Την 22-4-
2021 Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Υγείας Παύλο Πολάκη, και την 7-5-2021
Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υγείας Βασίλη
Κικίλια , σελ.  12244

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  12199, 12243, 12244,
12246, 12247

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2528 έως 2657,

σελ.  12199-12233
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12234-12241
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 14 Μαΐου 2021, σελ. 12242
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
i. µε θέµα: «Επανειληµµένες αδικίες στη µοριοδότηση στε-

λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων υπηρετούντων στο αεροδρό-
µιο του Ακτίου», σελ. 12243

ii. µε θέµα: «Η κυβέρνηση σχεδιάζει την εκχώρηση του
Στρατοπέδου 301 Ε.Β. στους Αγίους Αναργύρους σε ιδιώτες
αντί για τον Δήµο», σελ. 12244

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλήµατα
στην κινητικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων που υπηρετούν
στους δήµους της χώρας από το άρθρο 490 του ν.
4781/2021», σελ. 12246

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/878 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Μαΐου
2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ, όσον
αφορά τις εξαιρούµενες οντότητες, τις χρηµατοδοτικές εται-
ρείες συµµετοχών, τις µικτές χρηµατοοικονοµικές εταιρείες
συµµετοχών, τις αποδοχές, τα µέτρα και τις εξουσίες επο-
πτείας και τα µέτρα διατήρησης κεφαλαίου (L 150), ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/879 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Μαΐου 2019 για
την τροποποίηση της Οδηγίας 2014/59/ΕΕ σχετικά µε την ικα-
νότητα απορρόφησης των ζηµιών και ανακεφαλαιοποίησης
των πιστωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων και
της Οδηγίας 98/26/ΕΚ (L 150), µέσω της τροποποίησης του
άρθρου 2 του ν. 4335/2015, και λοιπές επείγουσες διατάξεις,
σελ. 12199

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Παιδείας και

Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Υγείας, Εσωτερικών, Επικρατείας καθώς και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 7-5-2021 σχέδιο
νόµου: «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων
και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου», σελ.
12199

ii. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,
Προστασίας του Πολίτη, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονο-
µικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Εξωτερικών κατέθε-
σαν στις 28-4-2021 σχέδιο νόµου: «Παραγωγή, εξαγωγή και
διάθεση τελικών προϊόντων φαρµακευτικής κάνναβης του εί-
δους Cannabis Sativa L περιεκτικότητας σε τετραϋδροκαν-
ναβινόλη (THC) άνω του 0,2%», σελ. 12199

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ.12199-12248

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 12199, 12243, 12244, 

12246, 12247

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 12244, 12245
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12246, 12247
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 12243
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 12246, 12247
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 12243, 12244, 12245

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’

Τετάρτη 12 Μαΐου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 12 Μαΐου 2021, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Προτού εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων,
έχω να κάνω τρεις ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/878 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Μαΐου 2019 για την
τροποποίηση της Οδηγίας 2013/36/ΕΕ, όσον αφορά τις εξαιρού-
µενες οντότητες, τις χρηµατοδοτικές εταιρείες συµµετοχών, τις
µικτές χρηµατοοικονοµικές εταιρείες συµµετοχών, τις αποδοχές,
τα µέτρα και τις εξουσίες εποπτείας και τα µέτρα διατήρησης κε-
φαλαίου (L 150), ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/879 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Μαΐου
2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2014/59/ΕΕ σχετικά µε
την ικανότητα απορρόφησης των ζηµιών και ανακεφαλαιοποί-
ησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων επενδύσεων
και της Οδηγίας 98/26/ΕΚ (L 150), µέσω της τροποποίησης του
άρθρου 2 του ν.4335/2015, και λοιπές επείγουσες διατάξεις.

Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Εσω-
τερικών, Επικρατείας καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών κατέθεσαν στις 7-5-2021 σχέδιο νόµου: «Μεταρρυθ-
µίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζη-
τήµατα οικογενειακού δικαίου».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Προ-

στασίας του Πολίτη, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δι-
καιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 28-4-2021 σχέ-
διο νόµου: «Παραγωγή, εξαγωγή και διάθεση τελικών προϊόντων
φαρµακευτικής κάνναβης του είδους Cannabis Sativa L περιεκτι-
κότητας σε τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω του 0,2%».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Εισερχόµαστε τώρα στην ανάγνωση των αναφορών.
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’

Τετάρτη 12 Μαΐου 2021



12200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12201



12202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12203



12204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12205



12206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12207



12208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12209



12210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12211



12212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12213



12214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12215



12216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12217



12218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12219



12220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12221



12222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12223



12224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12225



12226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12227



12228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12229



12230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12231



12232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12233



12234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12235



12236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12237



12238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12239



12240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12241



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τη συ-
νάδελφο.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 14 Μαΐου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 730/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιου
Κουµουτσάκου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Διευθέτηση ρέµατος Ποδονίφτη».

2. Η µε αριθµό 735/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον Υπουργό Προστασίας του

Πολίτη,µε θέµα: «Πλήρης διαλεύκανση των συνθηκών που οδή-
γησαν στον θάνατο στα Προ-Αναχωρησιακά Κέντρα Κράτησης
Αλλοδαπών (ΠΡΟΚΕΚΑ) Κω και Κορίνθου».

3. Η µε αριθµό 733/10-5-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Προστασία των δικαιωµάτων των
εργαζοµένων στα πετρέλαια της Καβάλας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1.Η µε αριθµό 5220/22-3-2021 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Μέτρα στή-
ριξης Γυµναστηρίων».

12242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Στις δύο πρώτες θα απαντήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 732/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επανειληµµένες αδικίες στη
µοριοδότηση στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων υπηρετούντων
στο αεροδρόµιο του Ακτίου».

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτηση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων που υπηρετούν στο Αεροδρόµιο
του Ακτίου υφίστανται µία συνεχιζόµενη αδικία στη µοριοδότησή
τους. 

Η σηµερινή επίκαιρη ερώτησή µου αποτελεί συνέχεια των ερω-
τήσεων που είχα καταθέσει τον Φεβρουάριο και το Νοέµβριο του
2020, µε τις οποίες είχα θέσει και πάλι το ζήτηµα αυτό. Να θυµίσω,
λοιπόν, ότι το στρατιωτικό Αεροδρόµιο Ακτίου άλλαξε ονοµασία
τον Ιούλιο του 2018 και πλέον λέγεται Μονάδα Υποστήριξης FOB. 

Αποτέλεσµα; Μέχρι τώρα τα στελέχη που υπηρετούν σε αυτή
τη Μονάδα να λαµβάνουν το 1/3 των µορίων ανά µήνα, σε σχέση
µε όσα θα ελάµβαναν µε την προηγούµενη ονοµασία και συνε-
πώς, να αδικούνται περίπου για τριάντα τέσσερις µήνες και τούτο
να έχει άµεση επίπτωση στις µεταθέσεις τους. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, στις ερωτήσεις µου αναγνωρίσατε
ότι υφίσταται πρόβληµα στη µοριοδότηση. Μας ενηµερώσατε,
επίσης, ότι το σύστηµα µοριοδότησης βρισκόταν υπό επικαιρο-
ποίηση, µε σκοπό την ισότιµη και δίκαιη αντιµετώπιση όλων των
στελεχών, καθώς επίσης κι ότι το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας
ολοκλήρωσε τις προτάσεις του για την τροποποίηση της ισχύου-
σας υπουργικής απόφασης, στην οποία συµπεριελήφθηκε και η
µοριοδότηση της Μονάδας Υποστήριξης FOB Ακτίου. 

Ωστόσο έκτοτε καµµία, µα καµµία εξέλιξη. Αποτέλεσµα; Να
υπάρξουν αδικίες στη µοριοδότηση µε άµεσο αντίκτυπο στις µε-
ταθέσεις. Επίσης, στελέχη, που είτε δεν παραµένουν στον τόπο
της προτίµησής τους είτε δεν µετατίθενται στον τόπο προτίµη-
σής τους και τούτο βέβαια µε ευθύνη του δηµοσίου, υφίστανται
την αδικία χωρίς καµµία δική τους ευθύνη. 

Κατόπιν αυτών, κύριε Υπουργέ, σας ερωτώ τα εξής. Θα προ-
βείτε στις απαιτούµενες ενέργειες, ώστε να αρθούν οι αδικίες στη
µοριοδότηση σε βάρος των υπηρετούντων στρατιωτικών στο Αε-
ροδρόµιο Ακτίου; Δεύτερον, πότε θα συµπεριληφθεί η νέα ονοµα-
σία Μονάδας Υποστήριξης FOB Ακτίου στο παράρτηµα της
σχετικής υπουργικής απόφασης; Περιµένω τις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, δεδοµένου ότι το ζή-
τηµα, όπως είπε ο ερωτών Βουλευτής, έχει ήδη αναλυθεί µέσω
της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου µε απλή ερώ-
τηση. Βέβαια έχετε υποβάλει ερωτήσεις, έχετε εκδηλώσει το εν-
διαφέρον σας και καλά κάνατε. 

Σας έχω απαντήσει σχετικά, ήδη από 14-12-2020, ότι το ζήτηµα
επικαιροποίησης του συστήµατος µοριοδότησης των µονάδων
και υπηρεσιών των Ενόπλων Δυνάµεων εξετάζεται συνολικά, όχι
κατά µονάδα, αλλά σε διακλαδικό επίπεδο υπό τον συντονισµό
βέβαια του ΓΕΕΘΑ. Στο πλαίσιο αυτό έχουν συµπεριληφθεί και
προτάσεις του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας για το FOB AC-
TIVE, το πρώην Αεροδρόµιο, που είναι τώρα FOB, στο πλαίσιο
της νατοϊκής δοµής δυνάµεων.

Εποµένως, αυτό που πρέπει να κρατήσουµε τώρα είναι ότι δεν
εξετάζουµε το ζήτηµα της µοριοδότησης κατά µονάδα, κατά πε-
ρίπτωση, αλλά συνολικά, ολοκληρωµένα. Αυτός θεωρώ ότι είναι
και ο σωστός τρόπος. 

Στόχος µας ήταν και παραµένει η εξεύρεση της βέλτιστης δυ-
νατής λύσης ώστε να επιτευχθεί η αναµόρφωση του υφιστάµε-
νου πλαισίου µοριοδότησης, µε σκοπό, βέβαια, τη δίκαιη και
ισότιµη αντιµετώπιση όλων των στελεχών. 

Καταλαβαίνετε ότι το ζήτηµα του προσωπικού FOB Ακτίου δεν
µπορεί να αποµονωθεί από τη συνολική προσπάθεια για ένα συ-
νολικό και αντικειµενικό θεσµικό πλαίσιο µοριοδότησης. Μάλι-
στα, σας αναφέρω ότι για το σχετικό συνολικό ζήτηµα της
µοριοδότησης υπάρχουν ερωτήσεις στο πλαίσιο του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, σχεδόν για όλα τα γεωγραφικά διαµερίσµατα
της χώρας και των Ιωαννίνων, µια και ανέγνωσε εδώ τις πρωινές
αναφορές Βουλευτής Ιωαννίνων. Σας διαβεβαιώ παρά ταύτα ότι
η µοριοδότηση του FOB Ακτίου δεν θα παραβλεφθεί. Προφανώς,
θα υπάρχει η σχετική προσαρµογή µε πνεύµα ισοτιµίας και δι-
καιοσύνης. 

Σε κάθε περίπτωση, το συνολικό πλαίσιο καταλαβαίνετε ότι
έχει χαρακτηριστεί από τα γενικά επιτελεία µε διαβάθµιση του
απορρήτου και συνεπώς δεν µπορώ να επεκταθώ περαιτέρω.
Πλην, όµως, είµαι στη διάθεσή σας, όπως ήµουν πάντα, καθώς
και οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας είναι στη διά-
θεσή σας, για να σας ενηµερώνω για τις εξελίξεις. 

Μέσα στο καλοκαίρι σχεδιάζουµε να φέρουµε προς ψήφιση στη
Βουλή ένα συνολικότερο νοµοσχέδιο που ρυθµίζει διάφορα σε εκ-
κρεµότητα σταδιοδροµικά ζητήµατα που έχουν άµεση σχέση µε
την εξέλιξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Θα έλεγα ένα
προσωποκεντρικό -επί ζητηµάτων προσωπικού, δηλαδή- νοµοσχέ-
διο µέσα στο πυκνό πρόγραµµα και τις υποχρεώσεις του Υπουρ-
γείου και νοµίζω ότι στο πλαίσιο αυτό εκεί σκοπεύουµε να
ρυθµίσουµε συνολικά το ζήτηµα της µοριοδότησης µε τις εκκρε-
µότητες ή τις στρεβλώσεις που υπάρχουν µέσα απ’ αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-

πουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η αλ-

λαγή ονοµασίας του στρατιωτικού Αεροδροµίου Ακτίου έγινε για
λόγους συγχώνευσης του αεροπορικού αποσπάσµατος Ακτίου
µε το σµήνος αεροµεταφερόµενων ραντάρ FOB Ακτίου. Ωστόσο,
το έργο και η αποστολή της µονάδας δεν έχει αλλάξει και αυτό
κρατήστε το. Επίσης, δεν έχει µειωθεί. Άρα, η µοριοδότηση θα
πρέπει να επανέλθει στα προγενέστερα, θα έλεγα, επίπεδα. 

Εδώ να τονιστεί, όπως άλλωστε και εσείς ο ίδιος έχετε ανα-
γνωρίσει, ότι οι µεταβολές της στη Μονάδα Ακτίου συντελέστη-
καν µε γνώµονα τη βελτιστοποίηση της επιχειρησιακής εκµετάλ-
λευσης των µέσων και της εξοικονόµησης πόρων. 

Ωστόσο, η µείωση των µορίων του προσωπικού που υπηρετεί
στη µονάδα υποστήριξης FOB Ακτίου είναι αποτέλεσµα οργανω-
τικής µεταβολής της µονάδας, ένα πρόβληµα που έχει αναλάβει
να επιλύσει το Γενικό Επιτελείο Στρατού και συγκεκριµένα της
Αεροπορίας. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, το θέµα αυτό έχει παραχρονίσει. Μι-
λάµε, δηλαδή, για τρίτο χρόνο και συνεχίζουµε στην ίδια κατά-
σταση. Κατανοούµε ότι η µοριοδότηση στελεχών της Πολεµικής
Αεροπορίας είναι ένα παράρτηµα της υπουργικής απόφασης
που φέρει τον βαθµό ασφαλείας απορρήτου. Κατανοούµε ότι
προσπαθείτε να το επιλύσετε µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο. Ο
χρόνος, όµως, περνάει σε βάρος των υπηρετούντων στο Άκτιο. 

Εδώ να σηµειώσω ότι οι αλλαγές στη µοριοδότηση θα έπρεπε
να έχουν ολοκληρωθεί πριν τα τέλη Φεβρουαρίου, έτσι ώστε,
όπως προβλέπεται στο άρθρο 1 παράγραφος 5 της ισχύουσας
υπουργικής απόφασης µε αριθµό 294483797/2018, οι αρµόδιες
διευθύνσεις των γενικών επιτελείων, των κλάδων και των κοινών
σωµάτων του ΓΕΕΘΑ να καταρτίζουν επετηρίδες µε τη µοριοδό-
τηση όλου του στρατιωτικού προσωπικού και να τις κοινοποι-
ήσουν στο σύνολο του προσωπικού για ενηµέρωση έως τις 20
Φεβρουαρίου 2021. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, κάτι τέτοιο δεν συνέβη. Αυτόν ακρι-
βώς τον κίνδυνο σας είχα επισηµάνει και στην τελευταία ερώ-
τησή µου τον Νοέµβριο του 2020, καλώντας σας να λύσετε το
θέµα έγκαιρα. Σήµερα, ωστόσο, πέντε µήνες µετά την τελευταία
απάντησή σας και τρεις µήνες µετά την ηµεροµηνία που προβλέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2021 12243



πει η υπουργική απόφαση, δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση. Και
τούτο, βέβαια, σε όσους υπηρετούν στη µονάδα υποστήριξης
της FOB Ακτίου. Επίσης, δεν έχει ενσωµατωθεί η νέα ονοµασία
της µονάδας στους πίνακες της διαταγής µοριοδότησης. 

Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ, προσδοκώντας ότι το θέµα θα
λάβει γρήγορα λύση, σας ζητώ να το κάνετε πράξη, γνωρίζοντας
την αποτελεσµατικότητά σας. Είναι, άλλωστε, σηµαντικό να δί-
νονται άµεσα λύσεις χωρίς να προστίθεται γραφειοκρατία, γιατί
η γραφειοκρατία είναι εχθρός όλων µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, και πάλι.
Την χρονιά που µας πέρασε νοµίζω ότι δεχόµαστε όλοι ότι το

σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων, ασφαλώς και τα Γενικά Επιτε-
λεία ασχολήθηκαν µε την αντιµετώπιση µιας εκτεταµένης εθνικής
κρίσης που προέκυψε από την ένταση µε τη γείτονα. Εποµένως,
η προσοχή τους, η συγκέντρωσή τους ήταν αφιερωµένη σε αυτό
και σε κάτι άλλο, την µεγάλη προσπάθεια για την αναβάθµιση
του δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων. Και όταν λέω δυναµικό,
αναφέροµαι και στα µέσα, αλλά και στο προσωπικό. 

Εύλογο ήταν οι παρεµβάσεις µας πρώτα να έχουν να κάνουν
µε την αναβάθµιση των µέσων. Ειδικά για την Πολεµική Αεροπο-
ρία οι τελευταίοι δώδεκα-δεκαοκτώ µήνες θα έλεγα ήταν εµβλη-
µατικοί, κρίσιµοι για το µέλλον της, αφού µέσα σε αυτό το
διάστηµα λύσαµε το θέµα της υποστήριξης των Μιράζ 2000-5 µε
ανταλλακτικά που είχαν να απολαµβάνουν σε απρόσκοπτη ροή
από το 2012, όταν είχε λήξει η σύµβαση, εν συνεχεία, υποστήρι-
ξης. Περάσαµε το πρόγραµµα αναβάθµισης των F-16 εκδοχή
Βάϊπερ, που αφορά τον κύριο κορµό του στόλου των πολεµικών
αεροσκαφών µας, παρά τις προηγούµενες καθυστερήσεις. Πή-
γαµε στην προµήθεια των δεκαοκτώ Ραφάλ µε πρωτοφανείς τα-
χύτητες, τουλάχιστον για τα ελληνικά δεδοµένα, δεδοµένου ότι
αυτό ήταν εθνική και επιχειρησιακή ανάγκη. Λύσαµε το πρό-
βληµα του µέλλοντος, δηλαδή της εκπαίδευσης των ικάρων, µε
τη δηµιουργία Διεθνούς Κέντρου Εκπαίδευσης στην Καλαµάτα
σε συνεργασία µε ισραηλινή εταιρεία που ανέλαβε να το κάνει. 

Βάλαµε τις βάσεις για ένα πολύ θετικό µέλλον της Πολεµικής
Αεροπορίας. Ασφαλώς και µένουν και παρεµβάσεις, όχι µόνο σε
αυτό τον κλάδο, αλλά και σε άλλους, που έχουν να κάνουν µε το
προσωπικό, ανάµεσα τους η συνολική αναβάθµιση του ζητήµα-
τος µοριοδότησης. Αναγνωρίζουµε ότι αυτό πρέπει να γίνει. Σας
είπα ότι θα γίνει µε το νοµοσχέδιο που θα εισαγάγουµε για τα
σταδιοδροµικά των στελεχών.

Σας είπα, επίσης, ότι από 31 Μαρτίου του τρέχοντος έτους
έχουν υποβληθεί νέες επικαιροποιηµένες προτάσεις από το
ΓΕΕΘΑ, όχι αποκλειστικά για την µοριοδότηση του FOB Ακτίου,
αλλά γενικότερα για το νέο σύστηµα. Θυµίζω ότι πριν από µερι-
κούς µήνες είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ την Πρέβεζα κι εκεί
έγινα κοινωνός αυτής της ανησυχίας, µεταξύ άλλων. Η φηµολο-
γία έλεγε ότι το Αεροδρόµιο Ακτίου, η αεροπορική βάση εκεί,
ήταν για να κλείσει. Είπα εκεί και τότε και το επανέλαβα πολλές
φορές δηµοσίως ότι όχι µόνο δεν θα κλείσει το Αεροδρόµιο
Ακτίου, αλλά αντιθέτως θα αναβαθµιστεί, αφού υπάρχει έντονο
ενδιαφέρον και σε επίπεδο νατοϊκών δοµών και για την αναβάθ-
µισή του λόγω της τοποθεσίας του και της στρατηγικής σηµα-
σίας του. Εξ ου και η µετατροπή του σε FOB, σε αεροπορική
βάση προκεχωρηµένη δηλαδή, στο πλαίσιο της νατοϊκής δοµής.

Εποµένως, ο κίνδυνος αυτός πέρασε -στον οποίο, ενδεχοµέ-
νως, οφειλόταν και η ανησυχία κάποιων στελεχών, η οποία όµως
δεν ήταν δικαιολογηµένη- και µπήκαν οι βάσεις για να αναβαθµι-
στεί περαιτέρω λόγω της σηµασίας του το αεροδρόµιο αυτό. 

Τώρα έχουν σειρά οι ανησυχίες για τα σταδιοδροµικά. Σας
είπα ότι θα ρυθµιστούν και µάλιστα σύντοµα, δεδοµένης της νο-
µοθετικής µας παρέµβασης που σχεδιάζεται µέσα στο καλοκαίρι.
Εξαρτάται βέβαια απ’ τις συνθήκες, αλλά αυτός είναι ο σχεδια-
σµός µας και συνήθως επιτυγχάνουµε να είµαστε συνεπείς µε
τον σχεδιασµό µας. 

Εποµένως, ναι, υπάρχουν στρεβλώσεις, οι οποίες θα ρυθµι-
στούν. Το ζήτηµα, όµως, της µοριοδότησης είναι ένα συνολικό

ζήτηµα και όχι µόνο αυτής της µονάδας, αλλά του συνόλου των
Ενόπλων Δυνάµεων και αυτή είναι η πρόθεσή µας να το ρυθµί-
σουµε ολοκληρωτικά και συνολικά επ’ ωφελεία των στελεχών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών, όπως ισχύουν:

Την 22-4-2021 Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας Παύλο Πολάκη, και την 7-5-2021
Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Υγείας Βασίλη Κι-
κίλια. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη τη µε αριθµό 729/10-5-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση σχεδιάζει την εκχώρηση του
Στρατοπέδου 301 Ε.Β. στους Αγίους Αναργύρους σε ιδιώτες αντί
για τον Δήµο».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα που είχαµε συζητήσει ξανά,

αλλά η συζήτηση είχε µείνει κάπως λειψή. Είχατε πει ότι επειδή
είχε κάνει και τότε ως Βουλευτής ο νυν Πρωθυπουργός αντί-
στοιχη επίκαιρη ζητώντας να αποδοθεί το στρατόπεδο στους πο-
λίτες του Δήµου Αγίων Αναργύρων και Καµατερού, των οποίων
οι ανάγκες σε πράσινο καλύπτονται λιγότερο από 40% -και µι-
λάµε εδώ για ένα στρατόπεδο διακοσίων πενήντα στρεµµάτων
που συνορεύει και µε το Δήµο Ιλίου που η κατάσταση σε πράσινο
είναι ακόµη χειρότερη- θα συζητήσετε µε τον Πρωθυπουργό και
νυν Βουλευτή Δυτικής Αθήνας τι θα κάνετε µε αυτό το στρατό-
πεδο. Οπότε, θα ήθελα, πραγµατικά, να µας πείτε το αποτέλεσµα
αυτής της συζήτησης.

Θα ήθελα, βέβαια, να υπενθυµίσω ότι αντίστοιχες ερωτήσεις
και δεσµεύσεις είχαν κάνει και άλλοι Βουλευτές από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης τότε ως Βουλευτής του ΛΑΟΣ
κ.λπ.. Οπότε, είναι ένα θέµα το οποίο φαίνεται διακοµµατικά να
έχει απασχολήσει το Κοινοβούλιο ξανά και ξανά. Γι’ αυτό εν είδει
σοκ έσκασε η είδηση στην τοπική κοινωνία ότι έχει ήδη συµφω-
νηθεί η παραχώρηση στον «ΑΚΤΩΡΑ». Τα δηµοσιεύµατα είναι αρ-
κετά αναλυτικά. Μιλάνε για παραχώρηση του 1/3 της έκτασης
έναντι έργων αποκατάστασης από τον «ΑΚΤΩΡΑ» του υπόλοιπου
τµήµατος του στρατοπέδου.

Να θυµίσω εδώ πέρα ότι µόνο το 1/4 περίπου του στρατοπέ-
δου αυτού είναι ενεργό αυτή τη στιγµή.

Συζητήθηκε το θέµα και στο δηµοτικό συµβούλιο, όπου ο ίδιος
ο δήµαρχος δήλωσε ότι επικοινώνησε µε την Υπηρεσία Αξιοποί-
ησης Ακίνητης Περιουσίας Ενόπλων Δυνάµεων και του είπαν ότι
δεν γνωρίζουν κάτι για το θέµα. 

Συνεπώς, θέλουµε από εσάς να είστε σαφής. Είναι αναληθή
τα δηµοσιεύµατα; Υπάρχει κάποια συµφωνία µε τον «ΑΚΤΩΡΑ»;
Σε ποιο στάδιο βρίσκεται και για ποιο λόγο δεν γνωρίζει η αντί-
στοιχη υπηρεσία; Δεσµεύεστε ότι θα παραχωρηθεί στον δήµο
και στους δηµότες -και των δύο δήµων, για να είµαστε ειλικρινείς,
γιατί συνορεύει- αυτό το στρατόπεδο σαν χώρος πρασίνου, το
κοµµάτι που δεν αξιοποιείται; Δεν σας µιλάω τώρα για το κοµµάτι
που είναι ενεργό, όπως είχατε αναφέρει την άλλη φορά. Το κοµ-
µάτι που δεν είναι ενεργό θα παραχωρηθεί; Τι σας είπε ο Πρω-
θυπουργός ως προς αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, οφείλω εξαρχής να εξηγηθώ, για να µην
παρεξηγηθώ. Δεν είµαι κτηµατοµεσίτης. Είµαι ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου αν θέλετε. Είναι
η τέταρτη φορά που έρχοµαι εδώ να απαντήσω σε ερωτήσεις
δικές σας µε αντικείµενο την Εθνική Άµυνα και αναλωνόµαστε σε
συζητήσεις σχετικά µε τις παραχωρήσεις, τις αξιοποιήσεις κ.λπ.
ακινήτων. Νιώθω κτηµατοµεσίτης εδώ µέσα. Δεν πρέπει να είναι
αυτός ο ρόλος µου. 

Επίσης, σας ξεκαθαρίζω πως όταν τίθεται θέµα αξιοποίησης
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της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, αυτή δεν νο-
είται -τουλάχιστον από την παρούσα πολιτική ηγεσία- µε όρους
χαριστικής παραχώρησης, χωρίς συγκεκριµένες προβλέψεις, σε
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης που έρχονται έτσι, γενικώς
και αορίστως να ζητήσουν την παραχώρηση κάποιου ακινήτου
χωρίς να έχουν καν µία συγκεκριµένη, τεκµηριωµένη, συγκροτη-
µένη, κοστολογηµένη πρόταση σχετικά µε την αξιοποίησή τους.
Δεν είναι αυτή η δουλειά µου. Αν ήταν έτσι και κακός κτηµατο-
µεσίτης θα ήµουν και κακός Υπουργός θα ήµουν. Και εννοώ τον
ρόλο µου έτσι ακριβώς.

Εποµένως, αυτές οι µονοθεµατικές συζητήσεις µε αντικείµενο
το ενδεχόµενο παραχώρησης στρατοπέδων της εκλογικής σας
περιφέρειας νοµίζω ότι εκφεύγουν από το αντικείµενο του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Καταλαβαίνω µία ανησυχία. Οφεί-
λεται πολλές φορές σε δηµοσιεύµατα, τα οποία ουδέποτε έχει
επιβεβαιώσει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Δεν είναι, άλλωστε,
αυτή η δουλειά του, να επιβεβαιώνει ή να διαψεύδει δηµοσιεύ-
µατα σχετικά µε το real estate της ακίνητης περιουσίας των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Επί τούτου, λοιπόν έχω να πω τα εξής συγκεκριµένα. Είναι το
στρατόπεδο «Κοσκινά», το οποίο ανήκει ιδιοκτησιακά στο Ταµείο
Εθνικής Άµυνας, το ΤΕΘΑ. Είναι ενεργό εν µέρει την παρούσα
χρονική περίοδο και επίσης είναι και επιχειρησιακά αναγκαίο στη
στρατιωτική υπηρεσία εν συνόλω, καθώς εντός αυτού στρατονί-
ζονται το 301 Στρατιωτικό Εργοστάσιο Βάσης, η Σχολή Τεχνικής
Εκπαίδευσης Αξιωµατικών Τεχνικού και Μονάδα Υλικού Πολέ-
µου.

Υπάρχουν κάποιες φηµολογίες. Ούτε το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας αλλά ούτε και το ΤΕΘΑ -το οποίο διαθέτει την ακίνητη
περιουσία του προς αξιοποίηση στην αρµόδια υπηρεσία την
ΥΠΑΑΠΕΔ, την Υπηρεσία Αξιοποίησης Ακίνητης Περιουσίας Ενό-
πλων Δυνάµεων προκειµένου να τρέξουν διαγωνιστικές διαδικα-
σίες ή να έχουµε διαδικασίες παραχώρησης εάν και εφόσον
υπάρχει συνολική και τεκµηριωµένη πρόταση από κάποιον
φορέα- δεν είµαστε ενήµεροι για τα δηµοσιεύµατα στα οποία
αναφέρεστε, ούτε βέβαια έχουν αρχίσει διαπραγµατεύσεις για
την πώληση τµήµατος στρατοπέδου σε οποιονδήποτε τρίτο.

Τµήµα του στρατοπέδου που βρίσκεται εκτός της περίφραξής
του καταπατάται από τον Δήµο Αγίων Αναργύρων –να το πω και
αυτό- και χρησιµοποιείται κατόπιν διαµόρφωσης ως ποδηλατό-
δροµος και πεζόδροµος από τους δηµότες του. Είναι ευγενής
σκοπός, αλλά καλό είναι να µην γίνεται µε όρους καταπάτησης
αλλά αµοιβαίας συµφωνίας για τη διάθεση αυτού του τµήµατος
στον δήµο.

Και για τον σκοπό αυτό το ΤΕΘΑ θα πραγµατοποιήσει στα τέλη
του έτους σύσκεψη στην έδρα του µε εκπροσώπους του δήµου
για τη διευθέτηση του θέµατος καταπάτησης. Επιπλέον έχει απο-
στείλει στον δήµο από τον Ιανουάριο του τρέχοντος έτους σχε-
τική επιστολή για να δροµολογηθεί η διαδικασία αξιοποίησης της
υπόψιν έκτασης, χωρίς να έχει λάβει βέβαια έως σήµερα ουδεµία
έγγραφη ή τηλεφωνική απάντηση.

Εποµένως, για να βάζουµε κατά κάποιο τρόπο τους κανόνες
λειτουργίας, αν κάποιος φορέας τοπικής αυτοδιοίκησης θέλει να
αξιοποιήσει µε όρους παραχώρησης σε αυτόν κάποιο ακίνητο
που ανήκει στην ακίνητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων,
καλό θα είναι να καταθέσει µία πρόταση. Όχι µία γενική και αό-
ριστη πρόταση, δηλαδή, «δώστε µου το ακίνητο και εγώ θα το
κάνω χώρους πρασίνου», αλλά µία συγκεκριµένη, τεκµηριωµένη
πρόταση που να πείθει το Ταµείο Εθνικής Άµυνας και την ΥΠΑΑ-
ΠΕΔ ότι αυτό το ακίνητο πρόκειται να αξιοποιηθεί. Δεν είναι λίγα
τα παραδείγµατα ακινήτων που έχουν παραχωρηθεί σε άλλους
δήµους, σε άλλες περιοχές της χώρας χωρίς να υπάρχει αυτό
το πλαίσιο που περιέγραψα, τα οποία βρίσκονται ακόµα αναξιο-
ποίητα και µάλιστα απαξιώνονται µέρα µε τη µέρα επειδή απλά
η τοπική αυτοδιοίκηση δεν κατόρθωσε τελικά να τα αξιοποιήσει.
Και θεωρώ ότι δεν πρέπει να πάµε µε τους ίδιους αυτούς κανό-
νες και όρους, αλλά να βάλουµε κάποιους πιο επωφελείς και για
τις δύο πλευρές. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το ΤΕΘΑ θέλει να αξιοποιήσει
την περιουσία του. Καταλαβαίνετε ότι έως τώρα υπάρχει ο σκο-
πός προς αυτό. Υπάρχει η αναγκαιότητα, η σκοπιµότητα προς

αυτό, αλλά και αυτοί στους οποίους διατυπώνουν αίτηµα να τους
παραχωρηθεί η ακίνητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων πρέ-
πει να έχουν αν µη τι άλλο µια ορθολογική, τεκµηριωµένη πρό-
ταση για την αξιοποίησή τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Αρ-

σένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι δεν είστε κτηµατοµεσίτης. Και όµως

το µεγαλύτερο κοµµάτι της οµιλίας σας αφορούσε τους όρους
αξιοποίησης της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Λες και
αυτή η περιουσία διαχωρίζεται από την περιουσία των πολιτών.
Λες και δεν είναι δηµόσια αυτή η περιουσία.

Εδώ φτάσατε να µας µιλάτε για το αντίτιµο που πρέπει να πλη-
ρώσει ο δήµος για τη χρήση ενός ανενεργού κοµµατιού του
στρατοπέδου ως ποδηλατόδροµο και µας λέτε ότι δεν έχετε ανα-
λάβει τον ρόλο του κτηµατοµεσίτη, πουλώντας ποδηλατόδροµο
στους κατοίκους, όταν έχει γίνει σκάνδαλο τοπικά η διαφήµιση
του κ. Μητσοτάκη ότι παραχώρησε το παλιό εγκαταλελειµµένο
αµαξοστάσιο του ΟΣΕ και ανακαλύψαµε τελικά –παραπλανηθή-
καµε αρχικά- ότι πρόκειται για ενοικίαση;

Σε κάθε περίπτωση πείτε µας παρακαλώ δύο σχεδόν χρόνια
µετά την πρώτη µας συζήτηση, συζητήσατε µε τον κ. Μητσοτάκη
το θέµα του στρατοπέδου; Θυµίζω ότι ο κ. Μητσοτάκης πριν γίνει
Πρωθυπουργός, πριν γίνει καν Βουλευτής Δυτικής Αθήνας, όταν
ήταν Βουλευτής της ευρύτερης Β’ Αθηνών, είχε ζητήσει αυτή την
παραχώρηση. Έχει αλλάξει η στάση του κ. Μητσοτάκη στο θέµα;
Συνεχίζει να πιστεύει τα ίδια ή άλλαξε εντελώς άποψη; Να το πει
δηµόσια. Και παρακαλώ πείτε µας -γιατί είχατε δεσµευτεί σε
αυτή την Αίθουσα, είναι στα Πρακτικά- αν µιλήσατε µαζί του. 

Και βέβαια αναφερόµαστε µε ανησυχία, γιατί είδαµε το στρα-
τόπεδο «Πλέσσα» στη Μεσογείων να δίνεται πλέον στην ΔΕΗ, η
οποία θα το οικοδοµήσει όπως ανακοίνωσε. 

Οπότε ανησυχούµε προφανώς για τη µοίρα των οικοπέδων
αυτών, των τελευταίων ευκαιριών πρασίνου σε περιοχές όπως ο
Δήµος Αγίων Αναργύρων - Καµατερού, αλλά και γειτονικών, που
όχι µόνο έχουν τόσο κακή αναλογία πρασίνου, αλλά έχουν τον
ΧΥΤΑ Φυλής πάνω από το κεφάλι τους να τους επιβαρύνει πάρα
πολύ σηµαντικά την ποιότητα ζωής, το δικαίωµα ακόµα στην
ανάσα, έχουν ρύπανση από το Θριάσιο, έχουν µια εντεινόµενη
καταπάτηση του Ποικίλου Όρους µε διεκδικήσεις από τον Μη-
τροπολιτικό Ναό Λαµίας και ούτω καθ’ εξής. Είναι πράγµατα που
κάποια στιγµή πρέπει να τελειώνουν. 

Οπότε ξεκάθαρα διαψεύδετε τα δηµοσιεύµατα. Αυτό κατανοώ.
Θα ήθελα να είναι ακόµα πιο σαφές. Είναι ανυπόστατα τα δηµο-
σιεύµατα. Δεν έχετε καµµία σχέση µε τον «ΑΚΤΩΡΑ».

Θα ήθελα να µας πείτε ποια είναι η δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού πλέον αναφορικά µε την παραχώρηση ή µη αυτού του τµή-
µατος του στρατοπέδου. Και, σας παρακαλούµε πραγµατικά, δεν
θέλουµε τον Υπουργό Άµυνας και το Υπουργείο Άµυνας να είναι
σαν κτηµατοµεσίτες. Είναι πραγµατικά αδιανόητο να σκεφτόµα-
στε ότι υπάρχει υπηρεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αυτήν
τη στιγµή που συζητάει µε τον δήµο ο ποδηλατόδροµος να επι-
στρέψει στο Ταµείο της Εθνικής Άµυνας ή να δοθεί αντίτιµο.
Αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα. Δεν ξέρουµε πραγµατικά σε
ποια χώρα βρισκόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Πρώτον, είναι ζήτηµα οπτικής. Για έµενα αδιανόητη είναι
και η καταπάτηση περιουσίας άλλου. Αλλά προφανώς αυτό για
εσάς δεν είναι θέµα.

Όσον αφορά τον Πρωθυπουργό εγώ δεν ήρθα να απαντήσω
για λογαριασµό του Πρωθυπουργού, αλλά για λογαριασµό του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, όπως είµαι αρµόδιος, για ένα θέµα
παραχώρησης ή όχι τµήµατος της ακίνητης περιουσίας του.

Από εκεί και πέρα, αν ήµουν δήµαρχος Αγίων Αναργύρων και
ήθελα να µου παραχωρηθεί αυτό το ακίνητο, απλούστατα θα εξε-
δήλωνα αυτό το ενδιαφέρον µου µε κάποιον τρόπο προς το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας καταθέτοντας παράλληλα ή πηγαί-
νοντας να συζητήσω τους όρους, για να µάθω στην πορεία ότι
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το µόνο που έπρεπε να κάνω είναι να καταθέσω µία ολοκληρω-
µένη, συνολική, συγκροτηµένη, αν θέλετε, πρόταση σχετικά µε
το τι σκοπεύω να κάνω για την αξιοποίηση αυτού του ακινήτου,
τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο.

Από εκεί και πέρα τους κανόνες σας τους είπα. Πρέπει το ακί-
νητο το οποίο προσελκύει το ενδιαφέρον κάποιου φορέα τοπικής
αυτοδιοίκησης να µην είναι απαραίτητο, να µην είναι ενεργό για
τις ένοπλες δυνάµεις. Εφόσον είναι δεν τίθεται θέµα. Για τµή-
µατα αυτού, που ενδεχοµένως δεν είναι απαραίτητα, µπορεί να
γίνει µια σχετική διευθέτηση, αλλά από εκεί και πέρα καλό θα
ήταν να ήταν εξαρχής εξ ολοκλήρου ανενεργό. 

Έχω στη διάθεσή µου ένα διάγραµµα µε τα όρια του στρατο-
πέδου και τις ευρισκόµενες εντός αυτού κτηριακές εγκαταστά-
σεις. Δεν µπορώ να πω περισσότερα γιατί η απεικόνιση αυτών,
όπως καταλαβαίνετε, είναι για στρατιωτικούς λόγους απόρρητη.
Διαπιστώνω ότι και τµήµατα αυτά του ακινήτου έχουν καταπατη-
θεί από τον δήµο. Είµαι στη διάθεσή σας να τα δούµε. Όµως από
το παραπάνω διάγραµµα εύκολα µπορεί κανείς να καταλάβει ότι
δεν υφίσταται χώρος που δεν είναι αναγκαίος στο στρατόπεδο
και που θα µπορούσε να αποδοθεί στον δήµο ή σε οποιονδήποτε
τρίτο. Εδώ ήρθατε φαντάζοµαι για να διασφαλίσετε µία συγκε-
κριµένη απάντηση εάν υπάρχουν φήµες για πώληση σε τρίτους.
Σας λέω ότι δεν υπάρχουν και δεν ξέρει τίποτα για αυτό ούτε το
ΤΕΘΑ, τµήµα της ακίνητης περιουσίας του οποίου είναι αυτό το
ακίνητο, αλλά ούτε και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Θυµίζω τέλος κλείνοντας ότι από το συγκεκριµένο στρατόπεδο
έχουν ήδη παραχωρηθεί στον Δήµο Αγίων Αναργύρων 21,2
στρέµµατα για την κατασκευή σχολικών κτηρίων και άλλα 19,2
στρέµµατα στην εταιρεία ΕΡΓΟΣΕ για την κατασκευή του σιδη-
ροδροµικού σταθµού Αγίων Αναργύρων του προαστιακού σιδη-
ροδρόµου. Αυτό, ένα δηµόσιο έργο σαν αυτό, προς όφελος των
κατοίκων είναι, δεν είναι; Εκεί λοιπόν που µπορούµε υπάρχει διά-
θεση από το Υπουργείο και την αρµόδια υπηρεσία να γίνουν πα-
ραχωρήσεις µε θετικό πρόσηµο προς τον σκοπό της εξυπη-
ρέτησης και των τοπικών κοινωνιών. Πάντα όµως πρέπει να
υπάρχουν κάποιοι κανόνες γιατί όπως καταλαβαίνετε η αξιοποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας των ενόπλων δυνάµεων δεν είναι
θέµα του εκάστοτε Υπουργού. Είναι θέµα του Ταµείου Εθνικής
Άµυνας το οποίο διαθέτει προς αξιοποίηση στοιχεία στην αρµό-
δια υπηρεσία για να τρέξει τη διαγωνιστική διαδικασία και έτσι
γίνεται η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας. Πλην όµως και το
ΤΕΘΑ λογοδοτεί στα µετοχικά ταµεία στοιχεία της περιουσίας
των οποίων είναι και τα εν λόγω ακίνητα κατά κλάδο αντιστοίχως.

Αυτοί είναι οι κανόνες και µε βάση αυτούς λειτουργούµε.
Όσο δε αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, δεν έχει παρά να εκ-

δηλώσει ενδιαφέρον καταθέτοντας, όµως, µια ολοκληρωµένη
πρόταση για το ακίνητο για το οποίο ενδιαφέρεται. Αυτός είναι
ο µοναδικός κανόνας, αν θέλετε, τον οποίο βάζουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Προχωρούµε

στην επόµενη ερώτηση. 
Πάµε στην δεύτερη µε αριθµό 751/10-5-2021 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Προβλήµατα στην κινητικότητα των δηµοσίων
υπαλλήλων που υπηρετούν στους δήµους της χώρας από το
άρθρο 490 του ν.4781/2021». Στην ερώτηση θα απαντήσει ο
Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βορίδης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, καληµέρα σε όλους.

Είναι ένα ζήτηµα που αφορά σίγουρα τη διοικητική δοµή του
κράτους µε απώτερο σκοπό την καλύτερη αξιοποίηση του αν-
θρώπινου δυναµικού. Η αξιοποίηση των ανθρώπινων πόρων είναι
πρωταρχικός στόχος για να έχουµε ένα ορθό µοντέλο διοίκησης
και να υπάρχει µια ευρωστία, αν θέλετε, και µια εύρυθµη λειτουρ-
γία. Πλην, όµως, εδώ επειδή είστε και νοµικός πέρα από πολιτι-
κός, διαταράσσεται αυτή η σχέση κράτους και πολιτών. Και όταν
διαταράσσεται αυτή η σχέση αντιλαµβάνεστε ότι τα προβλήµατα
που σηµειώνονται και διοχετεύονται σε αυτούς τους ανθρώπους,

δηµιουργούν πολίτες οι οποίοι, αν δεν υπάρχει εµπιστοσύνη απέ-
ναντι στο κράτος, είναι –εντός εισαγωγικών- «άρρωστοι, προβλη-
µατισµένοι και στεναχωρηµένοι». 

Διαδικαστικά αν δούµε το θέµα υπάρχει µια αδικία για αυτούς
τους ανθρώπους οι οποίοι ξεκίνησαν, θα λέγαµε, από τον Οκτώ-
βριο ακόµη να προετοιµάζονται, αφού τους δίνονταν αυτή η δυ-
νατότητα, για να αξιοποιηθούν σε άλλες θέσεις και να µπορεί να
γίνει η µετακίνηση στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Να θυµίσω χρονικά τη συζήτηση µε τους φορείς, όπου οι φο-
ρείς θα έπρεπε –τα γνωρίζετε αυτά- να δώσουν τις κενές θέσεις
από τον Οκτώβριο του 2020. Η πλατφόρµα άνοιξε στις 4 Δεκεµ-
βρίου, έκλεισε µετά από δέκα ηµέρες και έγινε η όλη διαδικασία
µέσα στο Δεκέµβριο, αλλά ολοκληρώθηκε την ηµέρα των Τριών
Ιεραρχών, στις 31 Γενάρη όπου αρκετά ΦΕΚ –εντός εισαγωγι-
κών- ενδεχοµένως «να µην το περιµένατε» δηµοσιεύτηκαν ήδη
λένε οι πληροφορίες και η ενηµέρωση που υπήρχε είναι είκοσι
τέσσερα ΦΕΚ αυτών των ανθρώπων που πήραν ήδη µετάταξη
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

Η τροπολογία αυτή δηµιούργησε πολλά προβλήµατα στις 26
Φεβρουαρίου στις έντεκα το βράδυ, όπως και η δηµοσίευσή της
ηµέρα Κυριακή, την τελευταία µέρα του Φεβρουαρίου και µάλι-
στα έρχεται µια εγκύκλιος µετά από ένα εικοσιτετράωρο για να
εξαιρέσει και αυτούς για τους οποίους ήδη είχε προκηρυχθεί το
ΦΕΚ. 

Εγώ θέλω να πιστεύω στην ευαισθησία σας απέναντι σε αυ-
τούς τους ανθρώπους, οι οποίοι υπηρετούν στους ΟΤΑ αρκετά
χρόνια µε µισθούς οι οποίοι δεν είναι και υψηλοί, µε εµπειρία,
αφού υπάρχει αυτή η κινητικότητα για να µπορέσουν οι άνθρω-
ποι να εκπληρώσουν τα όνειρά τους, να προγραµµατίσουν την
οικογενειακή τους ζωή, να αγαπήσουν αυτό που λέµε «κράτος»,
να υπάρχει αυτή η αγαστή συνεργασία, αυτό το δέσιµο, αυτός ο
συνδετικός κρίκος για να αισθάνονται καλύτερα και να είναι πιο
αποδοτικοί. Αν θέλετε να το δείτε διότι είναι λίγοι υπάλληλοι και
έχουν υποστεί αυτή την ψυχοφθόρα διαδικασία. Αν τους σταµα-
τούσαµε και εν όψει του COVID δεν ξέρω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…αν µέσα στο φθινόπωρο άλλαζαν τα πράγµατα. 
Το θέµα είναι ότι η διαδικασία ολοκληρώθηκε και από τη

στιγµή που δικαιώθηκαν οι άνθρωποι αυτοί µε τη µετακίνηση
αυτή έρχεται η τροπολογία αυτή µε το κυβερνητικό έργο, το
οποίο πρέπει να είναι αποτελεσµατικό και εσείς να το δείτε, αλλά
µόλις πήγαν να πιούν νερό τους κλείσαµε την κάνουλα.

Νοµίζω ότι είναι µια αδικία απέναντι στον εργαζόµενο φορο-
λογούµενο Έλληνα πολίτη και πρέπει να αποκατασταθεί για αυ-
τούς τους ανθρώπους. Η εκ νέου συµµετοχή τους στον κύκλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπούµπα, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: …δεν λύνει το πρόβληµα. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ας δούµε για ποιο πράγµα µιλάµε. Υπήρξε πράγµατι µια διά-

ταξη στον ν.4781/2021 η οποία έλεγε «αποκλειστικά για τον
κύκλο κινητικότητας του 2020» -για ποιους δήµους;- «για τους
δήµους µε πληθυσµό ως είκοσι πέντε χιλιάδες», -µικροί δήµοι-
«και σε κάθε περίπτωση για τους νησιωτικούς δήµους µε πληθυ-
σµό ως πενήντα πέντε χιλιάδες κατοίκους, τότε για να επιτραπεί
η κινητικότητα πρέπει αντί του 65%» -του ορίου δηλαδή που ήδη
υπάρχει στον νόµο για την κινητικότητα ώστε να µην αποψιλώ-
νονται οι δήµοι, το 65% της οργανικής µονάδας των θέσεων πρέ-
πει να είναι κατειληµµένες και να µην πέφτει κάτω από 65% για
να επιτραπεί η κινητικότητα- ανεβάσαµε το 65% και το κάναµε
80%. 

Γιατί το κάναµε αυτό; Διότι διαπιστώσαµε, κύριε συνάδελφε,
ότι σε ορισµένους δήµους, σε αυτούς τους µικρούς ευαίσθητους
δήµους και στα νησιά µας, θα εδηµιουργείτο πρόβληµα. Ποιους
αφορούσε αυτή η υπόθεση; Εικοσιτέσσερις.
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Για να συνεννοηθούµε µεταξύ µας. Εγώ την κινητικότητα, τη
θέλω, για να εξυπηρετείται η υπηρεσία, άρα οι πολίτες που δέ-
χονται τις υπηρεσίες, όχι για να εξυπηρετούνται οι υπάλληλοι.
Άρα, λοιπόν, εγώ θέλω µία κινητικότητα προσανατολισµένη στις
ανάγκες της υπηρεσίας και, εποµένως, στις ανάγκες των πολι-
τών. Εσάς σας ενδιαφέρουν οι υπάλληλοι; 

Και πάµε τώρα και στο δράµα των υπαλλήλων. Δέχθηκα µία
επιστολή από µία κυρία, την οποία κατέλαβε αυτή η πρόβλεψη.
Δεν θα πω το όνοµά της. Δεν έχει σηµασία. Με συγκίνησε.
Έγραψε: «Άνθρωποι στηρίχθηκαν στους νόµους που άλλαξαν σε
µια νύχτα και έχουν πουλήσει αυτοκίνητα, ξενοίκιασαν σπίτια, άλ-
λαξαν τη ζωή τους µε τον προγραµµατισµό τον οποίο ανέτρεψε
ο κ. Βορίδης.». Για µένα λέει, για την απόφαση αυτή στην οποία
αναφερόµαστε και συζητάµε τώρα, τη νοµοθεσία. «Με την από-
φασή του αυτή χωρίζει οικογένειες, καταστρέφει όνειρα, γεµίζει
δάκρυα µάτια µικρών παιδιών που περίµεναν πώς και πώς τη µη-
τέρα τους.». «Λυπάµαι», λέει η συγκεκριµένη υπάλληλος.». Συγ-
κινήθηκα. Λέω: Έκανα τέτοιο κακό; 

Έψαξα να βρω τι είναι εκείνο που συνέβη στη συγκεκριµένη
υπάλληλο και έβαλα να επικοινωνήσουν. Δεν έχει σηµασία ποια
είναι, ούτε σε ποιο δήµο είναι, ούτε πού δουλεύει. Έπιασαν να
επικοινωνήσουν µε την κυρία που τα έπαθε όλα αυτά από τη συγ-
κεκριµένη διάταξη. Τι έπαθε η κυρία; Δουλεύει σε έναν δήµο. Βε-
βαίως και δεν χάνει τη δουλειά της. Συνεχίζει να δουλεύει στον
δήµο αυτό. Και είναι τέτοια η απόσταση που ήθελε να µετακινη-
θεί, που ούτε το σπίτι της ξενοίκιασε, ούτε το αυτοκίνητό της
πούλησε, ούτε τα παιδιά της άλλαξαν κατοικία. Απλώς, πρέπει
να µετακινείται από τη µεγάλη πόλη του νοµού της στον δήµο
που δουλεύει και αυτό είναι απόσταση µιας ώρας µετακίνησης.
Και µου στέλνει αυτήν την επιστολή ότι δάκρυσαν τα παιδιά της,
γιατί πρέπει να µετακινηθεί µία ώρα από τη δουλειά της!

Άρα, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, να ξέρουµε εδώ ποιες είναι οι
προτεραιότητές µας. Εµένα η προτεραιότητά µου είναι η εύ-
ρυθµη λειτουργία των υπηρεσιών που πρέπει να παρέχουν αυτές
οι υπηρεσίες στους πολίτες. Όσο για τα υπόλοιπα, µέσα στα
πλαίσια τα νόµιµα, οι υπάλληλοι έχουν τα δικαιώµατά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, η υπόθεση
µπορεί να είναι εξατοµικευµένη. Εγώ µπορώ να σας φέρω άλλες
περιπτώσεις -µπορώ να σας τις φέρω- που πήγε η γυναίκα στην
Κρήτη και έγινε ανάκληση. Εδώ πρέπει να παίζουµε µε τίµιους
όρους. Ξεκάθαρα πράγµατα. 

Μπήκαν στη διαδικασία από τον Οκτώβριο του 2020, ξεκινούν
συνεντεύξεις τον Δεκέµβριο και όλη τη διαδικασία τον Ιανουάριο
και προετοιµάζονται ψυχολογικά. Και εγώ ρωτώ το επιτελικό κρά-
τος, το οποίο ευαγγελίζεστε και οραµατίζεστε, για να κάνετε το
οργανόγραµµα –και ορθά το οραµατίζεστε-, για να µην έχουµε
επιτέλους ετεροδιοίκηση και να έχουµε αυτοδιοίκηση. Σε αυτό
µαζί σας. Οι υπάλληλοι αυτοί που ξέρουν ότι το ποσοστό είναι
65% και εν µια νυκτί γίνεται 80% για τους δήµους µε τα πληθυ-
σµιακά κριτήρια που λέτε, µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, κάτω
των είκοσι πέντε χιλιάδων κατοίκων, το γνώριζαν; Δεν το γνώρι-
ζαν. Μπήκαν, λοιπόν, σε µια διαδικασία περίπου πέντε µηνών και
έρχεται το κράτος και τους λέει: «Δεν ισχύει ούτε το ποσοστό
ούτε η κινητικότητα, για την οποία θα πηγαίνατε για να καλύψετε
και πληρώσετε αυτές τις θέσεις». 

Αυτό είναι δίκαιη αντιµετώπιση του κράτους απέναντι στο κύτ-
ταρό του, τον πολίτη, για να έχουµε µία δοµηµένη, εύρυθµη πο-
λιτειακή κοινωνία, αν θέλετε, απέναντι στους ανθρώπους που
προγραµµάτισαν τη ζωή τους; Μην το βάζετε συγκινησιακά, εξα-
τοµικευµένα. Ενδεχοµένως, θα υπάρχουν και αυτά, τα «τραβηγ-
µένα» και το βάζω εντός εισαγωγικών. 

Το θέµα είναι, για µία ακόµη φορά, ότι οι πολίτες ταλαιπωρούν-
ται και είναι πλασµατικό, είναι φαινοµενικό. Δηλαδή, τους δίνεις
τα εχέγγυα, τους δίνεις τα κίνητρα, τους δίνεις την ελπίδα, κά-
νουν και έναν µίνι, εάν θέλετε, προγραµµατισµό, που την περι-
µένουν αυτή τη θέση, γιατί δεν είναι κακό να υπάρχει µία
προσωπική φιλοδοξία, να αναδείξουν τα προσόντα τους, να µπο-
ρέσουν να πάνε σε µία άλλη υπηρεσία, να είναι όλη η οικογένεια
µαζί. Γιατί πρέπει να βρούµε τον τρόπο σε ένα κράτος, που το

δηµογραφικό θέµα είναι τεράστιο και το γνωρίζετε, να ενώνουµε
οικογένειες.

Άρα, λοιπόν, σε αυτούς τους ανθρώπους, που δεν είναι πολλοί
στον αριθµό, τι τους λέτε τώρα; Να συµµετέχουν εκ νέου στον
νέο κύκλο κινητικότητας; 

Μα, ποια ήταν τελικά η απόφασή σας; Γιατί επί δικής σας Κυ-
βέρνησης ήταν το ποσοστό του 65%. Άλλαξε η ηγεσία του
Υπουργείου σας, µπορεί να είναι δικό σας οργανόγραµµα, δικό
σας σκεπτικό, µε τους δικούς σας µέντορες που το επεξεργα-
στήκατε. Όµως, µε συγχωρείτε πολύ, αυτούς δηλαδή τους αν-
θρώπους τους «δουλέψαµε»; Και αν δεν τους «δουλέψαµε», γιατί
αυτή τη στιγµή δεν κρίνουµε ότι ταλαιπωρήθηκαν, είχαν το ψυ-
χικό σθένος, προετοιµάστηκαν και ξαφνικά τους λέτε «δεν ισχύει,
θα συµµετάσχετε εκ νέου στον νέο κύκλο»; Και ποιος θα είναι ο
απώτερος σκοπός του νέου κύκλου; Θα είναι πάλι η εύρυθµη λει-
τουργία που λέτε. 

Τώρα, έρχοµαι στους δήµους µε κάτω από είκοσι πέντε χιλιά-
δες, που εγώ είµαι µαζί σας, ότι είναι σε ευαίσθητες περιοχές,
σε δυσπρόσιτες περιοχές, σε ιδιαίτερες περιοχές, αλλά, µε συγ-
χωρείτε πολύ, τι αλλάζει από τους µεγάλους δήµους; Το ποσο-
στό αυτό πώς καθορίζεται για τους µικρούς δήµους; Δηλαδή, για
τον δηµότη σε έναν αποµακρυσµένο δήµο πρέπει το ποσοστό
της κάλυψης να είναι της τάξεως του 80% και σε έναν µεγάλο
δήµο, που ξέρετε οι µεγάλοι δήµοι τι λιµνοδεξαµενή είναι και για
τα κόµµατα, εκεί µπορεί να ισχύει το 65%; 

Γιατί δύο µέτρα και δύο σταθµά; Σίγουρα πρέπει να έχουµε
ουσιαστική αυτοδιοίκηση και όχι ετεροδιοίκηση. 

Έχουµε και την ΚΕΔΕ, που µπορεί να δέχθηκαν και κάποιες
πιέσεις οι δήµαρχοι -να µην κρυβόµαστε-, η οποία συναινεί και
συµφωνεί για τη µετακίνηση αυτών των υπαλλήλων. Το σκεπτικό
ποιο ήταν; Εγώ αυτό θέλω να καταλάβω. Ήταν, για να µπορέ-
σουν να λειτουργήσουν οι µικροί δήµοι σε αποµακρυσµένες πε-
ριοχές, δυσπρόσιτες, να ανέβει στο 80% ή ήταν κάτι άλλο και θα
προχωρήσουν σε εκ νέου διαδικασία, αλλά θα τους «γκρεµί-
σουµε» έστω αυτά τα µικρά όνειρα, τα οποία όµως για αυτούς
ήταν σηµαντικά;

Είναι µία αδικία όπως και να το κάνουµε. Είναι µια αδικία, είναι
ένας «εµπαιγµός», κύριε Υπουργέ, και µε συγχωρείτε πολύ. Πρέ-
πει να δείτε ανθρώπινα το θέµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο, παρότι υπήρξατε σαφής.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Οι δεκατέσ-

σερις χιλιάδες θέσεις «σηκώθηκαν» στον πρώτο κύκλο κινητικότη-
τας. Τελικώς, θα σας πω πόσοι µετακινήθηκαν. Θα δούµε τα τελικά
αποτελέσµατα, θα τα παρουσιάσω ενδεχοµένως και στη Βουλή
κάποια στιγµή, µόλις µου δοθεί η δυνατότητα, σε µία συνολική πα-
ρουσίαση για το πώς έχει λειτουργήσει η κινητικότητα στο σύνολο
των πέντε κύκλων της. Θα έχουµε τη δυνατότητα να το συζητή-
σουµε στην Επιτροπή Εσωτερικών. Μετακινήθηκαν, όµως, σε
αυτόν τον κύκλο χίλιοι πεντακόσιοι υπάλληλοι από τις δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες θέσεις που είχαν «σηκωθεί».

Εµφανίστηκαν εστιασµένα προβλήµατα τα οποία σας περιέ-
γραψα. Έγινε η νοµοθετική παρέµβαση, για να αντιµετωπιστούν
αυτά τα εστιασµένα προβλήµατα. Αφορά είκοσι τέσσερις περι-
πτώσεις. Τι έπαθαν οι είκοσι τέσσερις; Πιέστηκαν ψυχολογικά;
Είχαν ετοιµαστεί να φύγουν και δεν έφυγαν; Παρέµειναν στις
δουλειές τους; Ναι. Έκανα, λοιπόν, µία στάθµιση, κύριε συνά-
δελφε. Να στενοχωρηθούν και να πιεστούν κάπως ψυχολογικά
οι συγκεκριµένοι που είχαν ετοιµαστεί να φύγουν και δεν θα φύ-
γουν, γιατί άλλαξα τη διάταξη, ή να πιεστούν οι πολίτες αυτών
των µικρών δήµων από την κακή λειτουργία αυτών των δήµων,
γιατί η µετακίνηση θα δηµιουργούσε προβλήµατα στην υπηρε-
σία; Είχα αυτήν την επιλογή. Έπρεπε να διαλέξω. Διάλεξα και
προτίµησα την υπηρεσία. Διάλεξα και προτίµησα τους πολίτες.
Εσείς διαλέγετε και προτιµάτε τους είκοσι τέσσερις υπαλλήλους.
Μας ακούει ο κόσµος και καταλαβαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά των συνε-
δριάσεων της Τετάρτης 13 Ιανουαρίου 2021, της Πέµπτης 14 Ια-
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νουαρίου 2021, της Παρασκευής 15 Ιανουαρίου 2021, της Δευ-
τέρας 18 Ιανουαρίου 2021, της Τρίτης 19 Ιανουαρίου 2021, της
Τετάρτης 20 Ιανουαρίου 2021, της Πέµπτης 21 Ιανουαρίου 2021,
της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου 2021, της Δευτέρας 25 Ιανουα-
ρίου 2021, της Τρίτης 26 Ιανουαρίου 2021 και της Τετάρτης 27
Ιανουαρίου 2021 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Τετάρτης 13 Ιανουαρίου 2021, της Πέµ-
πτης 14 Ιανουαρίου 2021, της Παρασκευής 15 Ιανουαρίου 2021,
της Δευτέρας 18 Ιανουαρίου 2021, της Τρίτης 19 Ιανουαρίου
2021, της Τετάρτης 20 Ιανουαρίου 2021, της Πέµπτης 21 Ιανουα-

ρίου 2021, της Παρασκευής 22 Ιανουαρίου 2021, της Δευτέρας
25 Ιανουαρίου 2021, της Τρίτης 26 Ιανουαρίου 2021 και της Τε-
τάρτης 27 Ιανουαρίου 2021 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.10’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 13 Μαΐου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.
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